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Referat fra møde i Vordingborg Kommunes Miljøråd 14 . marts 2022 
 
Til stede: Anders J. Andersen (formand, Vordingborg Kommune), Bo Kayser (Dansk 
Ornitologisk Forening, Jette Stauner (sekretariatet, Vordingborg Kommune), Nanna Holm 
(Museum Sydøstdanmark), Nicolai Oxholm Tillisch (Dansk Skovforening), Jan Nielsen 
(Danmarks Kano og Kajakforbund), Katrine Ohm Dietrich (Biosfære Møn, Vordingborg 
Kommune), Ditte Lautrup-Larsen (Danmarks Naturfredningsforening), Jesper Øbo Johansen 
(Dansk Landbrug Sydhavsøerne),Christina Kaaber-Bühler (gæst, Vordingborg Kommune), Rolf 
Hoelgaard (sekretariatet, Vordingborg Kommune), Bjarne Nielsen (Friluftsrådet), Johnny 
Andersen (Danmarks Jægerforbund), Tommy Clausen (Danmarks Sportsfiskerforbund), Birgitte 
Apel Jacobsen (gæst, Vordingborg Kommune), Karsten Kolle (gæst, Vordingborg Kommune), 
Mads Brinck Lillelund (referent, Vordingborg Kommune). 
 
Afbud: Eva Sommer-Madsen (næstformand, Vordingborg Kommune), Martin Vestergaard 
(Danmarks Naturfredningsforening), Torben Hviid (Naturstyrelsen). 
 
 
Referat 
 
1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt. 
 
 
2. Godkendelse af referatet fra mødet i Miljørådet d. 22. november 2021 
Formelt er referatet godkendt skriftligt. Miljørådets medlemmer har 14 dage efter udsendelse af 
udkast til referat til at kommentere referatet jf. beslutning truffet på mødet den 11. oktober 
2021. Punktet ændrer form fremadrettet. 
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3. Kort præsentation  
Alle præsenterede sig.  
 
Miljørådet har fået ny formand fra årsskiftet, Anders J. Andersen (S), som også er formand for 
Klima- og Teknikudvalget (KTU).  
 
På møde i KTU den 2. marts 2022 blev Eva Sommer-Madsen (V) valgt som næstformand i 
Miljørådet. 
 
 
4. Status på § 17, stk. 4-udvalget vedr. mere natur  
v/ Birgitte Apel Jacobsen, Vordingborg Kommune 
Birgitte fortalte om igangværende natur- og vandløbsprojekter i relation til § 17, stk. 4-udvalgets 
arbejde.  
 
Oplægget vedlægges referatet. 
 
Johnny Andersen spurgte i hvor stor grad forslagene fra rapporten ”Tag temperaturen på 
naturen i Vordingborg Kommune 2021” er indarbejdet i de igangværende projekter. Det blev 
besluttet at kigge på rapporten igen. 
 
 
5. Resultater fra landskabsanalysen til revision af  Kommuneplan 2018-2030  
v/ Karsten Kolle, Vordingborg Kommune 
Karsten fortalte om resultaterne af landskabsanalysen, og hvordan resultaterne har givet 
ændringer til den nye kommuneplan der er undervejs. Analysen kigger især på natur og 
landskab. Et af resultaterne er at skovrejsningsarealet i den nuværende kommuneplan (KP18) 
ændres fra 2,7% af kommunens areal til omkring 17% i den nye kommuneplan (KP22).  
 
Oplægget vedlægges referatet. 
 
 
6. DK2020: Klimaplaner for hele Danmark 
v/ Karsten Kolle, Vordingborg Kommune 
Vordingborg Kommune skal inden 2050 opnå netto nul-udledning af CO2. Karsten gennemgik 
det nuværende grundlag og fremskrivning samt hvilke målsætninger, der kan være relevante i 
forhold til natur og arealanvendelse. Køng Biogas og solceller bidrager til CO2-reduktionen her 
i kommunen, men staten får også en væsentlig rolle at spille for at nå målsætningen om 70% 
reduktion i 2030.  
 
Oplægget vedlægges referatet. 
 
 
7. Adgangsbegrænsning på Knudshoved Odde 
v/ Mads Brinck Lillelund, Vordingborg Kommune 
Mads orienterede om den adgangsbegrænsning i fuglenes yngletid, som nu er en realitet på 
Knudshoved Odde. Det er et Natura 2000-område, og adgangsbegrænsningen er bl.a. for at 
give ro til ynglende terner og klyder. Der vil være adgang forbudt for publikum på Møllemarken i 
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perioden 15. marts til 15. juli. I første omgang i et 3-årigt forsøg (2022-2024), som så skal 
vurderes. Den konkrete afgørelse var medsendt som bilag til dagsordenspunktet. 
 
 
8. Naturens dag 11. september 2022 
v/ Ditte Lautrup-Larsen, Danmarks Naturfredningsforening og Christina Kaaber-Bühler, 
Vordingborg Kommune. 
Ditte og Christina opfordrede til at flere interessegrupper laver aktiviteter, og viste tidligere 
aktiviteter i DN-regi. I 2021 blev Naturens Dag til Naturens Uge for første gang. Naturens Uge 
2022 afholdes i uge 36 fra den 5. – 11. september. Interesserede kan henvende sig til Ditte 
eller Christina.  
 
I 2022 vil fællesarrangementet blive afholdt på Avnø, men der er også mulighed for at en 
organisation vælger at lave et ”solo-arrangement”. Nogle år benyttes faciliteterne ved 
Hyldevang også. Parkeringsplads og toiletfaciliteter er vigtige at have på plads. 
 
Johnny Andersen (Danmarks Jægerforbund) fortalte at DJ overvejer et arrangement. 
 
Oplægget vedlægges referatet. 
 
Det blev besluttet at drøfte naturens dag igen i november, så vi kan samle op på erfaringerne 
fra 2022. 
 
 
9. Ny regler vedr. bade- og bådebroer 
v/ Mads Brinck Lillelund, Vordingborg Kommune 
Til dagsordenen var medsendt de nuværende retningslinjer, og udkast til nyt 
administrationsgrundlag forud. Administrationsgrundlaget er et supplement til bekendtgørelsen 
om bade- og bådebroer. Bekendtgørelsen gælder i hele Danmark, mens 
administrationsgrundlaget gælder i Vordingborg Kommune. 
 
Miljørådet drøftede oplægget. Det skal endeligt besluttes på møde i Klima- og Teknikudvalget 
(KTU).  
 
Mads kunne fortælle at reglerne over tid har ændret sig. Indtil 1975 var der ikke krav om 
tilladelser til bestemte brotyper. I det tidligere Storstrøms Amt blev der givet personlige 
tilladelser, som gav tilladelse til at broen kun måtte benyttes af ejer og dennes husstand. I dag 
giver de fleste kommuner i Danmark tilladelser med et vilkår om, at der skal være offentlig 
adgang til broen. Publikum der går langs stranden kan altså ikke vide med sikkerhed hvilken 
type bro de møder. 
 
Miljørådet syntes overordnet set at det var et godt grundlag, som kan lægges op til KTU.  
 
Miljørådet havde flere anbefalinger og kommentarer, som indskrives i den politiske fremstilling: 

1. Opfordring til at overveje en mærkningsordning til broerne, så det tydeligt markeres 
hvilken type bro der er tale om. Det kunne være piktogrammer med de muligheder der 
er: Fælles bro (kommunal/brolaug/forening) med offentlig adgang, privat bro med 
offentlig adgang, privat bro uden offentlig adgang. 

2. Det er vigtigt at den der benytter en bro ved det er på egen risiko. 
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3. Bede ansøger redegøre for om broen er handicapegnet, så der er opmærksomhed på 
dette i designet og etableringen af broen. 

4. Kan anvendelse af grill o.lign. på private broer forbydes gennem et regulativ? 
 
Ad. 2 om færdsel på egen risiko, så nævner naturbeskyttelsesloven i § 22 vedr. færdsel langs 
med strandbredder, at adgang sker på eget ansvar. I den konkrete tilladelse til en bro står der 
f.eks. ”Tilladelsen fritager ikke [ejer] fra et eventuelt civilretligt ansvar, der opstår som følge af 
broens tilstedeværelse og anvendelse”. 
 
Ad. 3. så vil det blive tilføjet kommunens hjemmeside vedr. broer med det samme med 
sætningen ”Oplysning om broen etableres så der er adgang for kørestolsbrugere, rollator m.fl.” 
under fanen ’Ansøgning til kommunen’ (https://www.vordingborg.dk/borger/miljo-og-
natur/natur/kyster/bade-og-badebroer/). 
 
Oplægget vedlægges referatet, og sagen vil blive forelagt for KTU i 2022. 
 
 
10. Gensidig orientering 

• Ny organisation i 2022 v/ Rolf Hoelgaard, Vordingborg Kommune: Tre afdelinger er 
nu blevet til to. Vej, Natur og Miljø hører under Rolf, mens Plan, Byg og Intern 
service (rengøring m.m.) hører under Anja Valhøj. 

• Uddelingen af Natur- og Miljøprisen 2021 udskudt til den 29. april 2022 v/ Mads 
Brinck Lillelund, Vordingborg Kommune 

• Blomsterstriber på landbrugsjord moniteres i 2021, 2022 og 2023 v/ Johnny 
Andersen, Danmarks Jægerforbund. Nyhed medsendes referatet. 

• Ny repræsentant i Danmarks Jægerforbund v/ Johnny Andersen, Danmarks 
Jægerforbund. Johnny kunne fortælle at han har besluttet at stoppe som miljørådets 
faste medlem, men at han fortsætter som suppleant. På næste miljørådsmøde vil 
Johnny komme sammen med den nye repræsentant. 

• Kampagne om offentlighedens adgang til naturen v/ Bjarne Nielsen, Friluftsrådet. 
Bjarne fortalte om den igangværende kampagne, hvor Friluftsrådet opfordrer dets 
medlemmer til at melde ind, hvis de møder forhold i naturen. Er det noget der skal 
anmeldes skriver Friluftsrådet til pågældende kommune for at få det lovliggjort. 

 
 
11. Møder i 2022 

• Følgende mandage i 2022 er fastsat: 
 Møde 9. maj, kl. 17.00 – 19.30 
 Ekskursion 13. juni, kl. 15.30 – 19.30 til Knudshoved Odde. Vært: Peter 

og/eller Nicolai Tillisch. 
 Møde 5. september, kl. 17.00 – 19.30 
 Ekskursion 26. september, kl. 15.30 – 19.30 

- forslag om at besøge et spildevandsanlæg 
- forslag om at se på ”Life Orchid”-arealerne, hvis projektet fortsat 

findes  
 Møde 21. november, kl. 17.00 – 19.30 

 
Miljørådet besluttede at se på EU-life-projektet på Rosenfeldt Gods vedr. klokkefrø, terner og 
klyde. Nicolai foreslog at Per Ravn inviteres med den 13. juni. Sekretariatet har truffet aftale 
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med Carsten Horup, der er projektansvarlig i kommunen. Suppleanter er velkomne til alle 
Miljørådets arrangementer, også ekskursionen til Knudshoved Odde. 
 
Sekretariatet arbejder videre med forslagene til september-ekskursionen. 
 
 
12. Eventuelt 
Miljørådet drøftede form og indhold af rådets møder. Det blev besluttet at medlemmerne 
forpligtes til at komme med indlæg på skift. På næste møde holder Nicolai Tillisch (Dansk 
Skovforening) oplæg om træproduktion og biodiversitet i skove. 
 
På et kommende møde kigger vi også på: 

• Rapporten ”Tag temperaturen på naturen i Vordingborg Kommune 2021” og et 
overlap med de igangsatte projekter i kommunen 

• Erfaringer fra naturens dag 2022 (november-mødet) 
• Blomsterstriber på landbrugsjord (Johnny Andersen, Danmarks Jægerforbund 

og Christina Kaaber-Bühler (naturvejleder, Vordingborg Kommune) 


